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HAARLEM • Een dikke
rode streep markeert de
grond op de achtste ver-
dieping van het Spaarne
Gasthuis. Aan de ene kant
staat ’schoon’ geschreven,
de andere kant leest ’vies’.
Het geeft aan waar de
zwaar beschermende
kledij aan moet en waar
niet. Op de afdeling loopt
het aantal coronapatiën-
ten flink op. 

Uit een speciale lift komt
opnieuw een patiënt en
voorlopig zeker niet de laat-
ste: een oudere man. Hij
heeft een laag bewustzijn en
draagt een zuurstofmasker
op zijn mond. 

Het lijkt een scenario van
maanden geleden, maar dit
is hoe het er woensdagmid-
dag aan toegaat in het zie-
kenhuis in Haarlem. Op de
corona-afdeling is het sinds
maart erg druk. Heel even
konden de verpleegkundi-
gen ademhalen, maar sinds
twee weken is het weer
dweilen met de kraan open,
stelt seniorverpleegkundige
Damla Yalcin. „Mensen heb-
ben geen idee hoe zwaar wij
het hebben.”

Kortademig
Want de afdeling is dan

misschien geen intensive
care (ic), maar dat maakt het
niet minder zwaar voor het
personeel. „Patiënten zijn
vaak heel ziek, hebben
koorts en zijn kortademig.
Op de ic zijn ze in veel geval-
len niet bij bewustzijn. Wij
hebben ook nog het mentale
stukje, de angst van de pati-
ent die we moeten begelei-
den”, vertelt Yalcin. „We
hebben het allemaal druk.
Proberen met elkaar de bes-
te zorg te leveren en helpen
elkaar dan ook waar nodig.” 

Het is al laat in de middag
wanneer verpleegkundige
Pepita de Vries tussen alle
chaos door eindelijk tijd
heeft om een broodje te
eten. Als ze haar pak uit-
trekt, lopen de zweetdrup-
pels van haar hoofd. Deze
diensten zijn de laatste tijd
allesbehalve uitzondering.
„Ik hoor het ook van colle-

ga’s, die na zo’n dienst zeg-
gen ’ik weet niet of ik dit nog
trek, nog één zo’n dienst en
ik stop ermee’. Dat doet
pijn.”

Het team van Covid-ver-
pleegkundigen in het
Spaarne Gasthuis is hecht.
Ze sleepten elkaar door de
eerste crisis heen en probe-
ren dat nu weer te doen.
„Zonder hen had ik hier niet
meer gestaan. Ik kan het
werk nu nog aan en doe het
met veel plezier, maar je
moet bikkelhard zijn”, stelt
De Vries.

De eerste golf heeft ze
goed door-
staan, blikt
ze terug.
Maar nu het
draagvlak
voor de
maatregelen
lijkt af te ne-
men, wordt
het steeds
lastiger om met elkaar de
moed erin te houden. „Als
iedereen er zoveel lak aan
heeft en zegt ’wij doen niet
meer mee’, dan kan je ervan
uitgaan dat er binnenkort
ook verpleegkundigen zijn
die zeggen: ’als jullie niet
meer meedoen, dan wij ook
niet meer’.” Dat de gemid-
delde leeftijd op de afdeling
lager is dan tijdens de eerste
golf lijkt dan ook geen ver-
rassing. „Gedragsproblema-
tiek”, stelt Yalcin. Collega
Pepita de Vries wordt ’in-
tens verdrietig’ als ze be-
richten leest van BN’ers die

als voorbeeld moeten die-
nen voor jongeren, maar
zich fel tegen de maatrege-
len keren. „Zij zijn degenen
die ons zo ontzettend veel
werk geven.”

Lak aan regels 
De Vries: „Ik hoor ook ver-

halen dat er stiekem nog
feestjes zijn, mensen lak
hebben aan de regels of er
niet mee om kunnen gaan.
Ik ben laatst in de super-
markt nog gillend wegge-
rend omdat het er zo druk
was. Dan denk ik: ik zie jul-
lie allemaal over twee we-
ken op de afdeling.”

Zelf is ze niet bang voor
wat haar de komende maan-
den te wachten staat, maar
ze merkt wel een zekere

spanning bij
collega’s. „Je
weet niet wat er
gaat gebeuren.
Je ziet hoe snel
de besmettin-
gen weer oplo-
pen, je weet wat
er hiervoor is
gebeurd, hoe

zwaar de zorg in de eerste
golf was. Ik denk wel dat col-
lega’s er met angst naar kij-
ken.”

De Vries hoopt uit de
grond van haar hart dat
mensen inzien dat de twee-
de golf geen grapje is. „Dat
iedereen gewoon de regels
volgt en ons daarin tege-
moetkomt. En allen die den-
ken dat wij het makkelijk
hebben, nodig ik uit om
eens te komen kijken of de
verhalen te horen. Want we
werken kneiterhard. Het
huilen staat ons vaak nader
dan het lachen.”

’Nog zo’n dienst
en ik stop ermee’

’Sinds twee
weken weer
dweilen met
kraan open’
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Ooit had Greenpeace een imago van
onbaatzuchtige strijders voor de
natuur. Maar de acties zijn steeds

doldriester geworden, met als dieptepunt
het storten van rotsen in zee waardoor
vissers worden gehinderd. 

Deze week heeft een schip van Green-
peace, varend onder Nederlandse vlag,
opnieuw zo’n levensgevaarlijke actie uit-
gevoerd op de Noordzee. Als een net van
een kotter achter zo’n rotsblok op de
zeebodem blijft hangen, kan het schip
zomaar omslaan. Vorig jaar nog verging
een Urker kotter omdat een net bleef
haken (waarschijnlijk achter een oud
wrak) en bij die ramp kwamen twee vis-
sers om het leven. 

De actie van Greenpeace is daarom
onverantwoord. De club vindt het nemen
van deze risico’s aanvaardbaar omdat
wordt gemeld wáár de rotsblokken lig-
gen. Dan moet maar worden gehoopt dat
een schip niet uit koers raakt en alsnog
blijft hangen aan die stenen. 

De actie is bovendien een kwestie van
eigen rechter spelen. Wie tegen visserij
is, kan daarvoor actievoeren via allerlei
politieke organen of demonstraties. Vis-
gronden op eigen gezag afgrendelen door
het storten van rotsblokken is principieel
ondemocratisch. In de Tweede Kamer
gaan stemmen op om dit soort acties te
verbieden. Dat verbod moet er snel ko-
men. 

Eigen rechter

INHOUD
’We hoop-

ten zo dat
de twee-
de golf
pas later

in oktober zou komen”, zegt
bestuurder Ivo van Schaik
van het Spaarne. „We zijn er
nog niet klaar voor.” 

Wat er wél is: draaiboe-
ken, bedden, beademings-
apparatuur en een behoor-
lijke voorraad bescher-
mingsmiddelen. Van
Schaik:
„Wat er niet
is: genoeg
personeel.
Het perso-
neel is de
crux. We
hebben in
Nederland
gezegd: bij
een tweede
coronagolf
moet de re-
guliere zorg
doorgaan.
Het mag niet
meer ten koste gaan van de
noodzakelijke zorg voor an-
dere patiënten. Dat bete-
kent dat je dus meer perso-
neel nodig hebt.”

Trainen
Natuurlijk heeft Van

Schaik er alles aan gedaan
om dat personeel te werven
of zo te trainen dat ze ook op
de Covid-afdelingen kun-
nen werken. Maar de trai-
ningen zijn nog niet afge-
rond en extra personeel is
moeilijk te krijgen. „Ik vind
dat ze in politiek Den Haag
daar veel te makkelijk over-
heen fietsen. Genoeg han-
den aan het bed zijn essenti-
eel. Voor één Covid-19-bed
moet ik twee gewone bed-
den sluiten, omdat je ge-
woon meer verpleegkundi-
gen nodig hebt voor het in
isolatie verplegen van coro-

napatiënten. Die heb ik niet.
Bovendien neemt het aantal
medewerkers dat zelf be-
smet is, ook weer toe. Die
zitten ziek thuis.”

Daarom zijn er al enkele
ziekenhuizen die coronapa-
tiënten naar ziekenhuizen
in andere regio’s verhuizen
waar het nog rustig is qua
corona. „Ook wij staan op
het punt, nu het aantal ziek-
tegevallen weer toeneemt,
Covid-patiënten uit te plaat-

sen. Het lan-
delijk sys-
teem om pa-
tiënten te
spreiden
moet zo snel
mogelijk in
de lucht.
Daarnaast
hamer ik,
samen met
andere zie-
kenhuizen,
ook op de
noodzaak
van de snel-

testen. Dat zou een zegen
zijn. Zodat patiënt en perso-
neel snel weten waar ze aan
toe zijn. Maar als die snel-
testen er voorlopig niet zijn
en de besmettingen en op-

names in dit tempo door-
gaan, vrees ik toch dat we
ergens de reguliere zorg
moeten verminderen”, con-
cludeert Van Schaik.

Daarin vindt hij bijval van

Dominic Snijders, die als
longarts in het Spaarne in
het voorjaar in korte tijd uit-
groeide tot een van de ’coro-
nadokters’ van de Haarlem-
mermeer en Kennemer-
land. 

„Het is onrealistisch om
te denken dat de reguliere
zorg gewoon door blijft
draaien als de toename van
ziekenhuispatiënten in de-
ze orde van grootte door-
gaat.” Het wordt, zo zegt
Snijders, nóg drukker dan
in het voorjaar. Toen was al-
le zorg gericht op nagenoeg
alleen de Covid-patiënten.
Veel verpleegkundigen van
andere afdelingen vormden
hulptroepen. „Nu moet ook
de gewone zorg doorgaan,
terwijl we daar al een ach-
terstand hebben in te halen.
De vraag is echt: hoe schalen
we dat op omdat het aantal

In het Spaarne Gasthuis in
Haarlem loopt het aantal coro-
napatiënten weer flink op.
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Longarts:
het wordt
nóg
drukker
dan in het
voorjaar

ZIEKENHUISBESTUURDER VAN SCHAIK: ’NOG NIET KLAAR VOOR TWEEDE GOLF’ 
Nu de tweede coronagolf zich aan-
dient, bereiden de ziekenhuizen in
ons land zich zo goed mogelijk voor
op een nieuwe lading Covid-19-pa-
tiënten. In het Spaarne Gasthuis,
gelegen in de door het RIVM ge-
noemde ’zorgelijke regio’, wordt
met man en macht geprobeerd al-
les op poten te zetten. „We kijken
het monster opnieuw in de bek”,
zegt bestuurder Ivo van Schaik. 

Patiënten van het
Spaarne Gasthuis ko-
men vooral uit de regio
Haarlemmermeer,
Zuid-Kennemerland en
de noordelijke Bollen-
streek. Er zijn zeven
vestigingen: in Haarlem,
Hillegom, Hoofddorp,
Nieuw-Vennep, Velsen-
Noord en Zandvoort.

door Arianne Mantel

coronapatiënten op de spe-
ciale Covid-19-afdeling in
Haarlem Zuid toeneemt.”

De longarts denkt inmid-
dels het ziektebeeld beter te
kennen.
„Wat dat be-
treft weten
we veel
meer dan in
maart en
zijn we goed
voorbereid.
De isolatie-
kamers
staan klaar.
Maar ik denk wel ’jemig, kijk
eens waar we voor staan’. Ie-
dereen heeft zo hard ge-
werkt, bijna geen vakantie
gehad en daar gaan we
weer.”

Dat is ook een grote zorg
bij bestuurder Van Schaik:
„De medewerkers hebben
zoveel meegemaakt. Er zijn

ook verpleegkundigen die
daarom afscheid hebben ge-
nomen van hun baan. Het
zorgpersoneel is moe en een
groep voelt zich nog niet

klaar voor de
tweede golf.
We hebben
ons perso-
neel ook ge-
vraagd of ze
weer op een
Covid-19-unit
zouden wil-
len werken
en sommigen

willen dat niet meer. Daar
gaan we zoveel mogelijk re-
kening mee houden. Daar-
naast is er een corona-sup-
portteam voor mentale
hulp.”

Van Schaik vraagt aan Ne-
derlanders om bij deze
tweede golf schouder aan
schouder te gaan staan. „In

plaats van ’ik doe niet meer
mee’ te schreeuwen. Het
zorgpersoneel kan dat niet
zeggen. Ook al zijn artsen en
verpleegkundigen moe; ze
staan ze er straks weer. Zo
zitten ze in elkaar.”

Zorgen om
tekort aan
personeel 
in de zorg

Op de Covid-
afdeling in
Haarlem mag
uitsluitend
worden
gewerkt in
beschermen-
de kleding. 

Dominic Snijders 

Verpleegkundige Damla Yalcin
(r.): „Mensen hebben geen idee
hoe zwaar wij het hebben.”
FOTO ROBIN UTRECHT

Ivo van Schaik


